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ေမ့အသံ
အတြဲ(၁)၊ အမွတ္-၁ ဇြန္ ၁၂ ရက္၊ ၂ဝ၁၉လစဥ္သတင္းလႊာ

ေမ ၁၇၊ ၂၀၁၉

'ျမန္မာ့ၿငိမ္းခ်မ္းေရးတည္ေဆာက္မႈျဖစ္စဥ္တြင္ အရပ္ဘက္အဖြ႕ဲအစည္းမ်ား၏ အခန္းက႑"ႏွင့္ ပတ္သက္ၿပီး သုေတသနအစီရင္ခံစာ (၂) ခု 
ဖတ္ၾကားပြဲႏွင့္ စကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲကို ၂၀၁၉ ခုႏွစ္၊ ေမလ ၁၆ ရက္ေန႔က ရန္ကုန္ၿမိဳ႕ ဆီဒိုးနားဟိုတယ္တြင္ က်င္းပျပဳလုပ္ခဲ့သည္။

ပညာအလင္းပြင့္ျမန္မာသုေတသနေဖာင္ေဒးရွင္း (EMReF) ႏွင့္ Inclusive Peace and Transition Initiative (IPTI)အဖြဲ႕တို႔ ပူးေပါင္း၍ 
တစ္ႏွစ္တာကာလ သုေတသနျပဳေလ့လာထားသည့္ အဆံုးသတ္သုေတသနအစီရင္ခံစာအတြက္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးပူးေပါင္းရန္ပံုေငြအဖြဲ႕-ျမန္မာ 
(Joint Peace Fund) မွ ရန္ပံုေငြေထာက္ပံ့ျခင္း ျဖစ္သည္။

ယင္းစကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲတြင္ ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံ (၂၁) ရာစုပင္လံု၌ အရပ္ဘက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းမ်ား၏ အခန္းက႑၊ 
ထိေရာက္မႈအတုိင္းအတာႏွင့္ ျမန္မာႏိုင္ငံ၏ၿငိမ္းခ်မ္းမွုအေလ့အထ တည္ေဆာက္ျခင္းတြင္ အရပ္ဘက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းမ်ား၏ ပါဝင္ေသာ 
အခန္းက႑ စသည့္အေၾကာင္းအရာ (၂)ခု ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္။ စကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲတြင္ပါဝင္ေသာ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္တြင္ ပါဝင္လႈပ္ရွား 
ေနသည့္ အမ်ိဳးသမီးမ်ား၏ လက္ရွိၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္အေပၚ အျမင္မ်ားကို ေဖာ္ျပလိုက္ပါသည္။

ျမန္မာ့ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္အေပၚ 

အမ်ဳိးသမီးေတြ 
ဘာေျပာလဲ

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးက ပိုၿပီးေဝးလာတယ္လို႔ 
ခံစားရတယ္

''အခုအေျခအေနမွာ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးက 
ေတာ္ေတာ္ေလး အလုပ္မျဖစ္လာတဲ့အခါ 
ကြၽန္မတို႔ေက်နပ္တဲ့ အတိုင္းအတာတခုထိ 
(အားလံုးမျပည့္စံုသည့္တိုင္ေအာင္) ကြၽန္မ 
တို႔သြားတဲ့အဆင့္တုိင္းမွာ လိုခ်င္တဲ့ဟာ မရ 
တဲ့အခါက်ေတာ့ တျဖည္းျဖည္းနဲ႔ ကိုယ္တုိင္ 
ပါဝင္ရတဲ့ ကြၽန္မတစ္ေယာက္တည္း ခံစား 
ခ်က္က မၿငိမ္းမခ်မ္း ခံစားရတယ္။ ကြၽန္မ 
တို႔က ပိုပိုၿပီး ေဝးလာတယ္လို႔ ခံစားရတယ္။"" 

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္ ေမွးမွိန္မသြားဖို႔ 
အစိုးရက အဓိကပဲ 

''ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္ေတြ ေမွးမွိန္မသြား 

ဖို႔အတြက္ ဆံုးျဖတ္ခ်က္ခ်မွတ္တဲ့ အစိုးရက 
အဓိကပါပဲ။ အစိုးရကေဆာင္ရြက္ရမယ့္ 
လုပ္ငန္းေတြကို တိတိက်က်ေဆာင္ရြက္ဖုိ႔ 
လုိတယ္။ ကြၽန္မတို႔ႏိုင္ငံမွာ ၿငိမ္းခ်မ္းေရး 
ထက္ ပိုၿပီးအေရးၾကီးတာ ဘာမွမရွိပါဘူး။""

ႏိုင္ငံေကာင္းဖို႔အတြက္ ျပင္သင့္တာေတြ 
ျပင္ေပးပါ

''ၿပီးေတာ့ NCA (Nationwide Ceasefire 
Agreement) ကို ျပန္ၿပီး သံုးသပ္ေနတာ 
ေတြလုပ္ေနတယ္။ သံုးသပ္ၿပီး ျပင္သင့္ရင္ 
ျပင္ဖို႔ိလုိပါတယ္။ ဖြဲ႕စည္းပံုဆိုတာလည္း ျပင္ 
သင့္ရင္ ျပင္ရမွာပဲ၊ NCA လည္း ျပင္သင့္ရင္ 
ျပင္ရမွာပဲ။ ကြၽန္မတို႔ႏိုင္ငံေကာင္းဖို႔အတြက္
ဆို ဒါကိုျပင္ဖို႔ ဝန္မေလးသင့္ပါဘူး။""

ေဒၚ ဒြဲဘူ
အဖြဲ႕ဝင္၊ ေျမယာႏွင့္သယံဇာတသဘာဝ
ပတ္ဝန္းက်င္အစုအဖြဲ႕၊ UPDJC

ဤလစဥ္သတင္းလႊာကို အျပည္ျပည္ဆုိင္ရာဖြံ႕ၿဖိဳးေရးသုေတသနစင္တာ (IDRC) ၏ ကူညီေထာက္ပံ့မႈျဖင့္ ထုတ္ေ၀ပါသည္။ သတင္းလႊာကို အခမဲ့ရယူႏုိင္ရန္ 

shweshwe.kyinhlaingg@gmail.com သို႔ ဆက္သြယ္ႏုိင္ပါသည္။



2 အတြဲ(၁)၊ အမွတ္-၁ သတင္း

ေဒၚသႏၲာဦး 
ဒါ႐ိုက္တာ၊ Women and Peace 

Action Network (WAPAN) 

ေဒၚနန္းျဖဴျဖဴလင္း 
National Advisor

Alliance for Gender Inclusion in 
Peace Process (AGIPP)

မသီတာ(စမ္းေခ်ာင္း) 
စာေရးဆရာမ

စုေပါင္းအိပ္မက္ ဆက္မက္ခ်င္တယ္
''တကယ့္ၿငိမ္းခ်မ္းေရး အေလ့အထ 

ေကာင္းေတြျဖစ္ဖို႔ဆိုရင္ေတာ့ အားလံုးက 
တူညီစြာ ဆံုးျဖတ္ထားတဲ့ စုေပါင္းအိပ္မက္ 
တစ္ခုရွိရမယ္ဆိုတဲ့ စိတ္ကူးနဲ႔ လႈံ႔ေဆာ္ပါ 
တယ္။ စုေပါင္းအိပ္မက္ဆိုတဲ့ဟာတစ္ခုကို 
အားလံုးဝိုင္းမက္ဖို႔အတြက္ ကြၽန္မတို႔လုပ္ခဲ့ 
ၾကတယ္။ ဆက္ၿပီးေတာ့လည္း စုေပါင္းအိပ္မက္ 
ကို ဆက္မက္ခ်င္ပါေသးတယ္။""

မသၪၨာရႊန္းလဲ့ရည္
Advocacy Coordinator 
Action Committee Democracy and 
Development (ACDD)

လူငယ္ေတြရဲ႕အသံကို နားေထာင္တဲ့ 
ယႏၲရား မရွိဘူး

''စစ္ပြဲေတြရပ္ဖို႔ လွုပ္ရွားမႈေတြလုပ္လာ 
တာ ၂၀၁၂ တည္းကဆုိေတာ့ အခုဆုိရင္ (၇) 
ႏွစ္ ရွိၿပီေပါ့ေနာ္။ ကြၽန္မတို႔ လူငယ္ေတြ 
စုစည္းၿပီးလုပ္တဲ့အလုပ္ေတြက က႑ေတာ္ 
ေတာ္စံုခဲ့ပါၿပီ။  ၂၁)ရာစုပင္လုံမွာ လူငယ္ေတြ 
အတြက္ သီးသန္႔ခ်န္နယ္လုပ္ဖုိ႔ ကြၽန္မတုိ႔ 
ပုံစံအစုံနဲ႔ တိုက္တြန္းတယ္။ လူငယ္ေတြရဲ႕ 
အသံကို နားေထာင္တဲ့ ယႏၲရားမရွိဘူး။ 
လူငယ္ေတြအသံနဲ႔ တည္ရွိမႈကို နားလည္ 
မေပးတဲ့အခါ အနာဂတ္ကို အေလးမထား 
ဘူးလုိ႔ ခံစားလာရတယ္။""

စိန္ေခၚမွုထက္ အခြင့္အလမ္းအေနနဲ႔ စဥ္းစားၾကမယ္
''ဒီလိုျဖစ္ေနတဲ့ အေျခအေနမွာ စိန္ေခၚမႈဆိုတာထက္ အခြင့္အလမ္းတစ္ခုအေနနဲ႔ စဥ္းစား 

ၾကရေအာင္ေပါ့။ ဒါကို အခြင့္အလမ္းတစ္ခုအေနနဲ႔ ျပန္ၾကည့္မယ္ဆိုရင္ ပါဝင္ေနတဲ့အဖြဲ႕ 
အစည္းေတြက ကိုယ့္ကိုယ္ကို ျပန္ၿပီးသံုးသပ္ႏိုင္တယ္။ လုပ္ဖို႔အေျခအေနရွိတယ္၊ လုပ္လည္း 
လုပ္သင့္တယ္။ ေနာက္ထပ္ ပိုေကာင္းတဲ့ေပၚလစီေတြကို ျပန္ျပင္ဆင္ႏိုင္တဲ့ အေနအထားရွိ 
တယ္။ အဲဒီလိုမ်ိဳးပဲ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြကလဲ (၂၁) ရာစုပင္လံုက သြားသည္ျဖစ္ေစ၊ 
ရပ္ေနသည္ျဖစ္ေစ ကိုယ္လုပ္ႏိုင္တဲ့ ကိစၥေတြကို သြားေနလို႔ ရတယ္။""

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရဲ႕လားရာ ဘယ္ကိုသြားေနလဲ ခန္႔မွန္းမရျဖစ္ေနတယ္
''ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရဲ႕လားရာက ဘယ္လဲဆိုတာ ကြၽန္မတို႔လည္းမသိဘူး။ ၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ 

ပြဲၿပီးသြားရင္ ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံရဲ႕ ပံုသ႑ာန္ေတြ၊ နာမည္ေတြ၊ ဖြဲ႕စည္းပံု 
ေတြေရာ ေျပာင္းဦးမွာလားလို႔ ကြၽန္မတို႔ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြက ဆံုးျဖတ္ခ်က္ခ်တဲ့ 
အဆင့္မဟုတ္တဲ့အတြက္ ဘယ္လုိမွေျပာလု႔ိမရတဲ့အေနအထား ျဖစ္ေနပါတယ္။""

ခ်ိတ္ဆက္မႈ အားနည္းေနတယ္
''အခုဆိုရင္ ႏိုင္ငံေတာ္မွာ ျမန္မာႏိုင္ငံလံုးဆိုင္ရာ အမ်ဳိးသမီးမ်ားေကာ္မတီဆိုတာ ရွိ 

တယ္။ အဲ့ဒီမွာ အမ်ိဳးသမီးၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ လံုၿခံဳေရး Technical Working Group ဆိုတာ 
ရွိတယ္။ သူတို႔ေတြက ျမန္မာ့ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္မွာ အမ်ိဳးသမီးမ်ားၿငိမ္းခ်မ္းေရႏွင့္ လံုၿခံဳေရး 
ကို အေထာက္အကူျပဳဖို႔ အစိုးရဝန္ႀကီးဌာနေတြနဲ႔ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြနဲ႔ ဖြဲ႕စည္း 
ထားတယ္။ ဒါေပမယ့္ အဲ့ဒီေနရာနဲ႔ တကယ္သြားေနတဲ့ UPC နဲ႔ ခ်ိတ္ဆက္မွု မရွိဘူး။ လူေတြပဲ 
ခ်ိတ္ေနတာ ယႏၲရားေတြက ခ်ိတ္မေနဘူး။""

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္မွာ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြ တရားဝင္ပါဝင္ခြင့္ရခ်င္တယ္
''တကယ္ေတာ့ ျပည္သူေတြကို ကိုယ္စားျပဳတဲ့ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြက ျပည္သူ႔ 

အသံေတြကို သယ္ေဆာင္ၿပီး ပိုေကာင္းတဲ့မူဝါဒေတြ ခ်မွတ္ဖို႔ အၾကံေတြ အမ်ားႀကီးေပးႏိုင္ 
တယ္။ ဒါေပမယ့္ တရားဝင္ေပးခြင့္မရွိဘူး ျဖစ္ေနတယ္။ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြက 
ႏိုင္ငံရဲ႕အေရးၾကီးတဲ့ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္မွာ တရားဝင္ပါဝင္ခြင့္နဲ႔ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းေတြ 
ရဲ႕ တတ္ကြၽမ္းမႈကို တရားဝင္အသိ အမွတ္ျပဳရင္ သိပ္ေကာင္းမွာပါပဲ။""



3 သတင္း အတြဲ(၁)၊ အမွတ္-၁

ေမ-၄၊ ၂၀၁၉

ျမန္မာနိုင္ငံရွိ ေက်းလက္ေဒသေနရာအမ်ားအျပားမွ အမ်ဳိးသမီး 
မ်ား၏ လူမႈဘဝကိုလည္းျမႇင့္တင္ရန္ လိုအပ္သျဖင့္ အစိုးရအေနျဖင့္ 
လုပ္ေဆာင္ေပးရန္ ေမလ(၃)ရက္ေန႔ကျပဳလုပ္သည့္ အမ်ဳိးသား 
လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝးတြင္ တိုက္တြန္းလိုက္သည္။

ေက်းလက္ေနအမ်ိဳးသမီးမ်ား၏ လူေနမႈဘဝကို ျမႇင့္တင္ေပးျခင္း 
မရွိပါက ေက်းလက္မ်ားေပ်ာက္ကြယ္သြားနိုင္သျဖင့္ ေက်းလက္ေန 
အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏ လူေနမႈဘဝျမႇင့္တင္ရန္၊ ႏိုင္င့ံစီးပြားေရးတြင္ 
တစ္ႏိုင္တစ္ပိုင္ပါဝင္ရန္၊ ေရျခားေျမျခားတြင္ အလုပ္သြားလုပ္ျခင္း 
ကို ေလွ်ာ့ခ်ရန္၊ အိမ္တြင္းစီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားေဖာ္ေဆာင္ရန္ 
အသိေပးျခင္း၊ ရင္းႏွီးရန္ ေငြေၾကးစီမံေပးျခင္း၊ ေဒသထြက္ကုန္ၾကမ္း 
မ်ားကုိ တန္ဖုိးျမႇင့္ပစၥည္းမ်ားဖန္တီးတတ္ရန္ အားေပးျခင္း၊ ေဈးကြက္ 
ေဖာ္ေဆာင္ေပးျခင္း၊ ေဈးကြက္တည္တံ့ေအာင္ ေဆာင္ရြက္ေပးျခင္း 
ကို သက္ဆိုင္ရာဌာနမ်ား စုေပါင္းအင္အားျဖင့္ ေဖာ္ေဆာင္ေပးရန္ 
နိုင္ငံေတာ္အစိုးရအား တိုက္တြန္းေၾကာင္းအဆိုကို ပဲခူးတိုင္းေဒသ 
ႀကီးမွ အမ်ဳိးသားလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ ေဒါက္တာတင္တင္ဝင္း 
က တင္သြင္း ခဲ့သည္။

လက္ရွိကာလတြင္ ေက်းလက္ကိုစြန႔္ခြာ၍ ေရႊ႕ေျပာင္းလုပ္သား 
မ်ား အျဖစ္ သြားေရာက္ အလုပ္လုပ္ကိုင္ေနသျဖင့္ ေက်းလက္တြင္ 
လယ္ယာလုပ္သားမ်ား ရွားပါးေနခ်ိန္ျဖစ္ေၾကာင္း၊ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
အတြက္လည္း ေက်းလက္တြင္ အဆင္မေျပသျဖင့္ ၿမိဳ႕ျပသို႔လည္း 
ေကာင္း၊ တျခားတဖက္နိုင္ငံသို႔လည္းေကာင္း သြားေရာက္အလုပ္ 
လုပ္ကိုင္ရာမွ လူကုန္ကူးခံရျခင္း၊ ၿမိဳ႕ျပတြင္ က်ဴးေက်ာ္မ်ား မ်ားျပား 
လာျခင္း၊ လိင္အၾကမ္းဖက္မႈမ်ား ႀကံဳေနရျခင္းျဖင့္ အမ်ဳိးသမီးဘဝ 
လုံၿခံဳမႈမရွိေတာ့ေၾကာင္း ေဒါက္တာတင္တင္ဝင္းက ဆိုသည္။

၎က ''ယခုအတိုင္း ဆက္လက္၍ ေက်းလက္ကို ပစ္ထားမည္ဆို 
လွ်င္ ေက်းလက္မ်ား ဆိတ္သုဥ္းသြားနိုင္ပါတယ္""ဟု ေျပာသည္။

ယခုအဆိုအား အမ်ဳိးသားလႊတ္ေတာ္၊ အမ်ဳိးသမီးႏွင့္ ကေလး 
ေကာ္မတီဝင္မ်ား မိမိတို႔မဲဆႏၵနယ္မွာေတြ႕ရွိခဲ့ေသာ အမ်ဳိးသမီးကိစၥ 
မ်ားကိုအေျခခံ၍ ေျပာၾကားျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း၊ ၎တို႔၏ ေတြ႕ရွိခ်က္ 
အရ ျမန္မာနိုင္ငံလူဦးေရ၏ ၇၀ ရာခိုင္ႏႈန္းမွာ ေက်းလက္ေနသူမ်ား 
ျဖစ္ၿပီး လူဦးေရ ၅၀ ရာခိုင္ႏႈန္းသည္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားျဖစ္ေၾကာင္း၊ ၿမိဳ႕ 
ေပၚသို႔ အလုပ္သြားမလုပ္ဘဲ အိုးမကြာ ၊ အိမ္မကြာ သင့္တင့္မွ်တေသာ 
ဝင္ေငြရရွိႏိုင္ရန္ ႏုိင္ငံစီးပြားေရးတြင္ ပို႔ကုန္ျမႇင့္တင္ရာ၌ ပါဝင္ရန္ 
ရည္ရြယ္ေၾကာင္း၊ ေက်းလက္အမ်ိဳးသမီးမ်ား၏ ဘဝကို ေျပာင္းလဲေစ 
လိုေသာဆႏၵျဖင့္ တင္သြင္းျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း သိရသည္။

ျမန္မာနိုင္ငံတြင္ အလုပ္လုပ္ႏိုင္သည့္ အမ်ဳိးသမီးမွာ လူဦးေရ၏ 
၅၀.၅ ရာခုိင္ႏႈန္းရိွၿပီး၊ အမွန္တကယ္ အလုပ္ေပးႏုိင္သူ ၂၀ ရာခုိင္ ႏႈန္း 
ခန႔္သာ အလုပ္ေပးနိုင္ခဲ့ေၾကာင္း၊ ေက်းလက္ေန အမ်ဳိးသမီးမ်ား 

ရင္ဆုိင္ေနရသည့္အခက္ခဲမ်ားမွာ ေငြေၾကးအရင္းအႏီွးပ့ံပုိးမႈ၊ က်န္းမာေရး 
အသိပညာႏွင့္ေက်ာင္းပညာေရးတြင္ အကန႔္အသတ္ျဖင့္သာ ရွိေန 
ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း အဆိုကို ေထာက္ခံေဆြးေႏြးသူ မြန္ျပည္နယ္ 
မဲဆႏၵနယ္မွ အမ်ိဳးသားလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ ေဒၚႏြယ္ႏြယ္ 
ေအာင္က လႊတ္ေတာ္သို႔ ေထာက္ခံေဆြးေႏြးခဲ့သည္။

အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏ အခန္းက႑ကို လ်စ္လ်ဴ႐ႈထား၍ မရေၾကာင္း၊ 
ေက်းလက္ေန အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏ လူေနမႈဘဝျမႇင့္တင္ရန္အတြက္ 
ပစၥည္းကိရိယာမ်ား၊ နည္းပညာမ်ား ၊ ေငြေၾကး အရင္းအႏွီးပံ့ပိုးမႈမ်ား  
ကို နိုင္ငံေတာ္မွ မူဝါဒမ်ားခ်မွတ္ၿပီး လက္ေတြ႕အေကာင္အထည္ 
ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေပးရန္ လိုအပ္သျဖင့္ ေဒါက္တာတင္တင္ဝင္း အဆို 
ကို ေထာက္ခံခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္ဟု ေဒၚႏြယ္ႏြယ္ေအာင္က ဆိုသည္။

၎အဆိုကို NLD ပါတီဝင္ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
ဦးေအာင္ၾကည္ၫြန႔္ကမူ ကန႔္ကြက္ခဲ့သည္။ ၎က ေဆြးေႏြးမႈမွာ 
လက္ရွိတြင္ အစိုးရအေနျဖင့္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားအတြက္ အပါအဝင္ 
တစ္ႏိုင္ငံလုံး စီးပြားဖြံ့ၿဖိဳးတိုးတက္မႈအတြက္ လိုအပ္သည့္အစီအစဥ္ 
မ်ားကို စနစ္တက်ေဆာင္ရြက္ေနမႈကို ထင္သာျမင္သာသည့္ အေျခ 
အေနတြင္ ရွိေၾကာင္း၊ ေဈးကြက္ေဖာ္ေဆာင္ေပးျခင္း၊ ေဈးကြက္ 
တည္တံ့ေအာင္ ေဆာင္ရြက္ေပးျခင္း စသည့္ကိစၥရပ္မ်ားသည္ ဌာန 
အသီးသီး၊ စီမံကိန္းအသီးသီးတို႔ျဖင့္ ေဆာင္ရြက္မႈမ်ား ရွိေနသည္ဟု 
ရွင္းျပသည္။

၎က ''လက္ရွိမွာ ေက်းလက္ေဒသကို ဒီလိုပဲ ပစ္ထားမယ္ဆိုရင္ 
အင္မတန္ဆိုးဝါးမယ္ဆိုတဲ့ အေနအထားမ်ဳိး ကြၽန္ေတာ္တို႔ ၾကားရပါ 
တယ္။ လက္ရွိ ကြၽန္ေတာ္တို႔အစိုးရက ေက်းလက္ေဒသ၏ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး 
ကို ပစ္ထားတယ္ဆိုတဲ့အျမင္ ကြၽန္ေတာ့္အေနနဲ႔ မျမင္ရပါဘူး""ဟု 
ေျပာသည္။

ထိုသို႔ ကန႔္ကြက္သူ ရွိသျဖင့္ လႊတ္ေတာ္မွအဆိုကို ေဆြးေႏြးသင့္၊ 
မသင့္ကို မတ္တပ္ရပ္ဆႏၵျပဳသည့္ နည္းလမ္းျဖင့္ မဲခြဲခဲ့ၿပီး၊ မတ္တပ္ 
ရပ္၍ ေထာက္ခံသူ ၄၀ ဦးရွိပါက လက္ခံေဆြးေႏြးမည္ျဖစ္ၿပီး ၄၀ ဦး 
မျပည့္ပါက လက္ခံေဆြးေႏြးမည္ မဟုတ္ေၾကာင္း၊ မတ္တပ္ရပ္၍ 
ေထာက္ခံေဆြးေႏြးသူ ၁၀၀ ေက်ာ္ရွိခဲ့သျဖင့္ မၾကာမီ အဆိုကိုလက္ခံ 
ေဆြးေႏြးမည္ ျဖစ္သည္။
(ကိးုကား- The Irrawaddy Burmese Edition)

ေက်းလက္ေန အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
ဘဝျမႇင့္တင္ေပးေရး 
လႊတ္ေတာ္တြင္ တိုက္တြန္း

ဓာတ္ပုံ- Amyotha Hluttaw Facebook page



4 အတြဲ(၁)၊ အမွတ္-၁ ေဆာင္းပါး

ေမ ၁၊ ၂၀၁၉

ဒီမိုကေရစီႏိုင္ငံတစ္ခုျဖစ္ဖို႔ ႀကိဳးစားေန 
သည့္ ျမန္မာႏိုင္ငံတြင္ အမ်ဳိးသမီးလူငယ္ 
တက္ႂကြလႈပ္ရွားသူမ်ား အမ်ားအျပားေပၚ 
ထြက္လာသည္။ မသၪၨာရႊန္းလ့ဲရည္လုိ 
လူငယ္မ်ားသည္ ဖမ္းဆီးၿခိမ္းေျခာက္မႈမ်ား
ရွိေပမယ့္လည္း ေၾကာက္ရြံ႕မႈမရွိဘဲ သူတို႔၏ 
ဆႏၵမ်ား၊ ယံုၾကည္ခ်က္မ်ားကို ေဖာ္ထုတ္ 
ရန္ အဆင္သင့္ရွိၾကသည္။

မီဒီယာနဲ႔  ဆက္ဆံေရး အလုပ္လုပ္ေနတဲ့ 
မသၪၨာရႊန္းလ့ဲရည္သည္ အေရွ႕ေတာင္အာရွ 
အတြက္ခ်ီးျမႇင့္တဲ့ အနာဂတ္အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
ဆု (The Women of the Future Award)
ကို ရရွိခဲ့သည္။ မသၪၨာရႊန္းလ့ဲရည္သည္ 
ျမန္မာ၊ ကမၻာဒီးယား၊ စကၤာပူႏွင့္ မေလးရွား 
ႏိုင္ငံမ်ားက ကုမၸဏီဒါ႐ိုက္တာ (၂) ဦး၊ 
အာမခံအရာရွိ၊ ေစ်းကြက္ျမႇင့္တင္ေရးမန္ေန 
ဂ်ာႏွင့္ အနုပညာရွင္တို႔ပါဝင္သည့္ ဆန္ခါ 
တင္ (၆) ဦးထဲမွ ေရြးခ်ယ္ခံခဲ့ရျခင္း ျဖစ္ပါ 
သည္။ 

အေရွ႕ေတာင္အာရွ ေဒသမ်ားအတြက္ 
ဒီဆုေပးပြကုိဲ စကၤာပူႏုိင္ငံတြင္ ဒုတိယအႀကိမ္ 
က်င္းပခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ ၿဗိတိန္ႏိုင္ငံတြင္ 
လြန္ခဲ့သည့္ (၁၃) ႏွစ္တည္းက စတင္ခဲ့သည့္ 
ဒီဆုသည္ မတူကြဲျပားသည့္က႑မ်ားက 
ထူးခြၽန္သည့္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားကိုရွာေဖြၿပီး 
အသိအမွတ္ျပဳျခင္း ျဖစ္သည္။

''ဒီဆုက ကြၽန္မလို တက္သစ္စ လူငယ္ 
အမ်ဳးိသမီး တက္ႂကြလႈပ္ရွားသူတစ္ဦးအတြက္ 
အရမ္း အေရးပါပါတယ္။ ျမန္မာႏိုင္ငံမွာရွိတဲ့ 
လူငယ္ေတြ၊ လယ္သမားေတြ၊ အလုပ္သမား 
ေတြ၊ ႏိုင္ငံေရး အက်ဥ္းသားေတြ၊ ရြာသား 
ေတြနဲ႔ အျခားတက္ႂကြလႈပ္ရွားသူေတြနဲ႔အတူ 
ကြၽန္မအလုပ္ရဲ႕ အေရးပါမႈကို မီးေမာင္း 
ထုိးျပလုိက္သလိုပါပဲ"" ဟု သူမက ဆိုသည္။

''ကြၽန္မတို႔ရဲ႕အသံေတြကို ႏိုင္ငံတကာ 
ကၾကားၿပီး ကမ ၻာ့အဆင့္ အသိအမွတ္ျပဳ 
ခံခဲ့ရပါၿပီ။ အေရွ႕ေတာင္အာရွက အျခား 
စြမ္းေဆာင္ရည္ရွိသူေတြနဲ႔အတူ ဆုခ်ီးျမႇင့္ 
ခံရတဲ့အတြက္ စိတ္လႈပ္ရွားမိပါတယ္။ 
ကြၽန္မရဲ႕ တုိင္းျပည္နဲ႔ အနာဂတ္အတြက္ 
လုပ္ေဆာင္ဖို႔ ကြၽန္မရဲ႕ ေမ်ွာ္လင့္ခ်က္နဲ႔ 
ယံုၾကည္ခ်က္ေတြ တိုးျမႇင့္သြားပါတယ္။"" လို႔ 
သူမက ေျပာသည္။

မ်ဳိးဆက္သစ္အတြက္ အားအင္
၎ဆုႏွင့္ပတ္သက္၍ သူမအဖို႔ တာဝန္ 

တစ္စံုတစ္ရာမရွိသလို ခ်ည္ေႏွာင္မႈလည္း 
မရွိပါဘူး။ သူမအလုပ္သည္ ကမ ၻာထိ ပိုၿပီး 
က်ယ္ျပန္႔လာေစရန္ႏွင့္ မ်ဳိးဆက္သစ္ အမ်ဳိး 
သမီးေခါင္းေဆာင္မ်ား အတုယူႏုိင္ရန္အတြက္ 
ဒီဆုက သူမအေပၚ အခြင့္အေရးတစ္ခုေပး 
ျခင္း ျဖစ္သည္။

''လူေတြက ကြၽန္မရဲ႕အလုပ္နဲ႔ ကြၽန္မ 
ယံုၾကည္ခ်က္ကို ေက်ာေထာက္ေနာက္ခံ 
လုပ္ေပးဖို႔ အတြက္ အားအင္ျဖစ္ေစတယ္လို႔ 
ကြၽန္မခံစားရတယ္"" ဟု သူမက ဆိုသည္။

ေဒသတြင္းရွိ စီးပြားေရးသမား၊ စြန္႔ဦး 
တီထြင္သူ၊ ပညာရွင္၊ လူမႈရပ္ရြာလုပ္ငန္း၊ 
အနုပညာႏွင့္ ယဥ္ေက်းမႈ၊ သိပၸံႏွင့္ နည္း 
ပညာ၊ လမ္းၫႊန္မႈ၊ အေျခခံအေဆာက္ 
အအံုႏွင့္ ေဆာက္လုပ္ေရးပိုင္းရွိ အမ်ဳိးသမီး 
မ်ားႏွင့္အတူ မီဒီယာႏွင့္ဆက္ဆံေရးနယ္ပယ္ 
မွာ ဒီဆုခ်ီးျမႇင့္ျခင္းက ေအာင္ျမင္မႈမ်ားထြက္ 
ေပၚလာမွာ ျဖစ္သည္။

''ကြၽန္မအေနနဲ႔ အေရွ႕ေတာင္အာရွရဲ႕ 
ႏိုင္ငံေရးအေျခအေနေတြနဲ႔ ျပႆနာေတြကို 

အမ်ဳိးသားေတြႀကီးစိုးတဲ့
ျမန္မာ့လူ႔အဖြဲ႕အစည္းထဲမွာ 
လမ္းေဖာက္ျခင္း 

ကြၽန္မတို႔ႏိုင္ငံရဲ႕ 
ေရွးအစဥ္အဆက္က 
အျမစ္တြယ္ေနတဲ့ 
ဒီျပႆနာဟာ 
မူဝါဒဆိုးေတြ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ၿပီး 
ဆင္းရဲႏြမ္းပါမႈထဲမွာ 
ပိတ္မိေနတယ္လုိ႔ 
ကြၽန္မေတာ့ ထင္တယ္။
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အျခားလူငယ္အမ်ဳိးသမီးေတြနဲ႔ အျမင္ခ်င္း 
ဖလွယ္သြားပါမယ္။ ကြၽန္မတို႔ အမ်ဳိးသမီး 
ေတြဟာ လိင္ပိုင္းဆိုင္ရာနဲ႔ ယဥ္ေက်းမႈပိုင္း 
ဆိုင္ရာ အတားအဆီးေတြကို ႏိုင္ငံအမ်ားစု 
မွာ ရင္ဆိုင္ေနရပါတယ္။ သက္ဆိုင္ရာ 
နယ္ပယ္မွာ ကြၽန္မတို႔အတြက္ အခြင့္အေရး 
ခ်ဳိးေဖာက္ခံရမႈေတြ ရွိေနပါတယ္။ ဒါေပ 
မယ့္ ဒါေတြကို ကြၽန္မတို႔ တြန္းလွန္ေနတယ္။ 
ဒါ့ေၾကာင့္ အနာဂတ္မ်ိဳးဆက္သစ္ေတြ လုပ္ 
ပိုင္ခြင့္ပိုရလာဖို႔ ကြၽန္မတို႔ ႀကိဳးစားရမွာပါ"" 
ဟု သူမက ဆိုသည္။

ပထမဆံုးအရပ္သားအစိုးရသည္ စြမ္း 
ေဆာင္ရည္နွင့္ ႏိုင္ငံေရးစိတ္ဝင္စားမႈကင္းမဲ့ 
ျခင္းအပါအဝင္ စိန္ေခၚမႈမ်ဳ းိစုံၾကားမွာ ေအာင္ 
ျမင္မႈရရွိရန္ ႐ုန္းကန္ေနရသည္ဟု ျမန္မာ 
ႏိုင္ငံ၏ လက္ရွိအေျခအေနအေပၚ သူမက 
သံုးသပ္သည္။

''ဒါေပမယ့္လည္း ကြၽန္မမွာ ေမွ်ာ္လင့္ 
ခ်က္ေတြ ရွိေနေသးတယ္။ ကြၽန္မတို႔မွာ 
အနာဂတ္မ်ဳိးဆက္သစ္ေတြ ရွိေနတယ္။ 
ဒီမိုကေရစီအခြင့္အေရးေတြနဲ႔ လြတ္လပ္စြာ 
ထုတ္ေဖာ္ခြင့္ကိုအေလးထားတဲ့ စဥ္းစား 
ေတြး ေခၚတတ္တဲ့ လူအနည္းငယ္အုပ္စုေလး 
ရွိေနတယ္။ ကြၽန္မတို႔အနာဂတ္က ေကာင္း 
မြန္ တဲ့အနာဂတ္ ျဖစ္လာႏိုင္တယ္။ ကြၽန္မ 
တို႔ အေကာင္းဆံုးျဖစ္ဖို႔ ဆက္ႀကိဳးစားရမယ္"" 
ဟု သူမက ေျပာသည္။

သူမသည္ သာမန္ငယ္ရြယ္ေသာ အမ်ဳိး 
သမီးတစ္ဦးျဖစ္သည္။ သူမတြင္ အားနည္း 
ခ်က္ ရွိပါသည္။ လူအမ်ားက အလြယ္တကူ 
ပင္ စိတ္ပုိင္းဆုိင္ရာ၊ ႐ုပ္ပုိင္းဆုိင္ရာ အၾကမ္း 
ဖက္ႏိုင္သည္။ သူမအေနႏွင့္ တက္ႂကြလႈပ္ 
ရွားသူတစ္ေယာက္ ျဖစ္လာသည့္အခါ ၿခိမ္း 
ေျခာက္ျခင္းႏွင့္ ဖိနွိပ္ျခင္းခံရသည့္ လူနည္း 
စုကဲ့သို႔ သူမ ထပ္မံခံစားရသည္။ 

ႏိုင္ငံေရး တက္ႂကြလႈပ္ရွားသူမ်ားကို 
အားမေပးသည့္ ဒီႏိုင္ငံမွာ တက္ႂကြလွုပ္ရွား 
သူမ်ားသည္ ႏိုင္ငံေရးအျမင္ႏွင့္ ေဝဖန္မႈ 
မ်ားအတြက္ မတရားဖမ္းဆီးခံရမႈ၊ ေထာင္ 
က်ခံရမႈမ်ားျဖစ္ႏိုင္သည့္အတြက္ ျပည္သူ 
မ်ားအေနႏွင့္ ႏိုင္ငံေရးႏွင့္ပတ္သက္၍ စိတ္ 
ဒဏ္ရာမ်ား ရွိၾကသည္။

စိန္ေခၚမွုမ်ားကို ေက်ာ္လႊား၍
''ဒီနယ္ပယ္က ကြၽန္မအတြက္ အသစ္ 

ျဖစ္သလို ကန္႔ကြက္မွုေတြလည္း မ်ားစြာရွိ 
တယ္။ ဒါ့အျပင္ ကြၽန္မမိသားစု၊ ပညာေရး၊ 
ပတ္ဝန္းက်င္၊ လူမႈအသိုင္းအဝိုင္းနဲ႔ ယဥ္ 

ေက်းမႈဆိုတဲ့ အကန္႔အသတ္ေတြလည္း ရွိ 
တယ္။ ကြၽန္မရဲ႕အေတြးအျမင္ကို ေဖာ္ျပတဲ့ 
အခါ လူေတြက ကြၽန္မမိဘေတြကိုေတာင္ 
ကြၽန္မကို ရပ္တန္႔ဖို႔ေျပာတဲ့အထိ ေဝဖန္မႈ 
ေတြ ရွိခဲ့တယ္""လို႔ သူမက ေျပာသည္။ ယင္း 
စိန္ေခၚမႈမ်ားကို သူမက ဇြဲေကာင္းေကာင္း 
ႏွင့္ ေက်ာ္လႊားခဲ့သည္။

သူမ၏စိတ္တြင္ ပန္းတိုင္ရွိႏွင့္ခဲ့ၿပီးျဖစ္ 
သည္။ ''မတူကြဲျပားတဲ့ အသိုက္အဝန္းမွာ 
မွ်မွ်တတနဲ႔ လူအခြင့္အေရးကို အမ်ဳိးသား 
ဦးစားေပးတစ္ရပ္အေနနဲ႔ရရွိဖို႔ လူမႈဒီမို 
ကေရစီစံႏွုန္းေတြနဲ႔အညီ ဖက္ဒရယ္ျပည္ 
ေထာင္စုကို ကြၽန္မလိုခ်င္တယ္။"" သူမက 
ဆိုသည္။

မညသ္ိ႔ုပင ္ အခကအ္ခမဲ်ားရွိေသာလ္ည္း 
သူမကဲ့သို႔ တက္ႂကြလႈပ္ရွားသူမ်ားသည္ 
လူငယ္တစ္ဦး၊ အမ်ဳိးသမီးတစ္ဦး၊ တိုင္း 
ရင္းသားႏွင့္ လူနည္းစုမ်ား၊ မသန္စြမ္းသူႏွင့္ 
လိင္စိတ္ကြဲျပားသူမ်ားအတြက္ ဆက္လက္ 
လုပ္ေဆာင္ရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာသည္။ 

''မ်ဳိးဆက္သစ္ လူငယ္ေတြအေနနဲ႔ 
အေျပာင္းအလဲအတြက္ သက္ေရာက္မႈေတြ 
ကို လုပ္ေဆာင္ႏိုင္တယ္၊ စြမ္းေဆာင္ႏိုင္ 
တယ္ဆိုတာ သူတို႔ကိုယ္သူတို႔ ဘယ္ေတာ့မွ 
အထင္မေသးဖို႔လိုတယ္။ တကယ္လို႔ 
ကြၽန္မတို႔ရဲ႕အခြင့္အေရးနဲ႔ တာဝန္ေတြကို 
သိတယ္ဆိုရင္ ကြၽန္မတို႔ကိုယ္ပိုင္ေနရာ 
ေလးအတြက္ ေတာင္းဆိုဖို႔ ဘာေတြျပင္ဆင္ 
မႈလုပ္မယ္ဆိုတဲ့ တာဝန္ခံမႈေတြရွိမွာ ျဖစ္ 
တယ္။ ဒါဆို ကြၽန္မတို႔ မဆံုး႐ႈံးေတာ့ဘူး။ 

ကြၽန္မတို႔မွာ အေမွာင္ခ်ထားတဲ့ အေတြ႕ 
အႀကံဳေတြ ရွိခဲ့တယ္ ဒါေပမယ့္ ကြၽန္မတို႔ 
မ်က္လံုးေတြနဲ႔ အားလံုးႀကိဳးစားၿပီး ၾကည့္ 
မယ္ဆိုရင္ အလင္းေရာင္က ပိုၿပီးေတာက္ပ 
လာမွာပါ""သူမက ဆိုသည္။

အမ်ဳိးသားႀကီးစိုးတဲ့ လူ႔အသိုင္းအဝိုင္း 
ႀကီးကို ခ်ဳိးဖ်က္ဖို႔ အမ်ဳိးသမီးမ်ားကို သူမက 
တိုက္တြန္းခဲ့သည္။ ျမန္မာ့လူဦးေရ၏ ၅၁ 
ရာခိုင္ႏွဳန္းသည္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားျဖစ္ေသာ္ 
လည္း အစိုးရဝန္ႀကီး ၁၃၇ ေယာက္တြင္ (၆) 
ေယာက္သာ အမ်ဳိးသမီးမ်ားျဖစ္ၿပီး၊ လႊတ္ 
ေတာ္တြင္ (၁၃)ေယာက္သာ အမ်ဳိးသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအျဖစ္ ရွိေနသည္။ 
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး (၃၃၀) တြင္ တစ္ေယာက္ 
သာ အမ်ဳိးသမီးျဖစ္ၿပီး ေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရး 
မွဴး (၁၆၇၄၃)တြင္ (၈၇)ေယာက္သာ အမ်ဳိး 
သမီးမ်ား ျဖစ္သည္။ 

''အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ေနရာက အိမ္ထဲမွာ 
မဟုတ္ပါဘူး။ လႊတ္ေတာ္အေဆာက္အအုံ 
ထဲမွာပါ။ ကြၽန္မတို႔က ကိုယ္စားျပဳမႈကို 
ေက်ာ္ခိုင္းမယ္ဆိုရင္ ဒါက အဆင္မေျပပါ 
ဘူး။ ကြၽန္မတို႔ႏိုင္ငံရဲ႕ ေရွးအစဥ္အဆက္က 
အျမစ္တြယ္ေနတဲ့ ဒီျပႆနာဟာ မူဝါဒ 
ဆိုးေတြ အေကာင္အထည္ေဖာ္ၿပီး ဆင္းရဲ 
ႏြမ္းပါမႈထဲမွာ ပိတ္မိေနလုိ႔ ကြၽန္မေတာ့ထင္ 
တယ္။ ဒါက တကယ္အဆင္မေျပပါဘူး။ 
ကြၽန္မတို႔အေနနဲ႔ ဒီအသိုင္းအဝိုင္းႀကီးကို 
ခ်ဳိးဖ်က္ဖို႔ လိုပါတယ္။""
(ကိးုကား- Myanmar Times)

ေရႊေလး ဘာသာျပန္သည္။

ဓာတ္ပုံ- သၪၨာရႊန္းလ့ဲရည္ေဖ့စ္ဘြတ္
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ေမ ၁၆၊ ၂၀၁၉

နာဂစ္မုန္တိုင္းတိုက္ခတ္မႈေၾကာင့္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားသည္ အမ်ဳိးသားမ်ားထက္ပို၍ ထိခိုက္ 
မႈခံခဲ့ရၿပီး ေဘးအႏၲရာယ္အလြန္ တံု႔ျပန္ေဆာင္ရြက္မႈမ်ားတြင္ အမ်ဳိးသားမ်ားအေပၚ ဘက္ 
လုိက္မႈမ်ားရွိေနသည္ဟု ''နာဂစ္လြန္ကာလ လူမႈဘဝအက်ဳိးဆက္မ်ား ေလ့လာဆန္းစစ္မႈ 
သုေတသန""အရ သိရသည္။

ယင္းသုေတသနသည္ နာဂစ္မုန္တိုင္း တိုက္ခတ္ခဲ့သည့္ (၁၁) ႏွစ္ျပည့္သည့္ ယခုလတြင္ 
ထုတ္ျပန္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး ဆယ္ႏွစ္တာကာလအထိ နာဂစ္မုန္တိုင္းႏွင့္ ကူညီေထာက္ပံ့ေရး 
အစီအစဥ္မ်ား၏ ထိေရာက္မႈ၊ သက္ေရာက္မႈမ်ားႏွင့္ မုန္တိုင္းဒဏ္သင့္ေဒသမ်ား၏ အေျခ 
အေနမ်ားကို ေစာင့္ၾကည့္ေလ့လာ၍ သုေတသနျပဳလုပ္ထားျခင္းျဖစ္သည္။ ယင္းသုေတသန 
ထဲတြင္ က်ား-မေရးရာ ႐ႈေထာင့္ျဖင့္ ေလ့လာေတြ႔ရွိမွုအရ နာဂစ္မုန္တိုင္းေၾကာင့္ အမ်ဳိးသား 
မ်ားထက္ အမ်ဳိးသမီးေသဆံုးမႈပိုမ်ားၿပီး မုန္တိုင္းတိုက္ခတ္ခဲ့သည့္ညတြင္ ေသဆံုးခဲ့သူမ်ား၏ 
၆၁ ရာခိုင္ႏွုန္းျဖစ္ခဲ့သည္ဟု ေရးသား ထားသည္။ 

ထို႔အျပင္ ေဘးအႏၲရာယ္အလြန္ ကယ္ဆယ္ေရးႏွင့္ျပန္လည္ထူေထာင္ေရးကို အမ်ဳိးသား 
မ်ားက စိုးမိုးထားဟန္ရွိၿပီး ၎သည္ အမ်ဳိးသားမ်ားဘက္သို႔ ဘက္လုိက္မႈျဖစ္ေပၚေစႏိုင္သလို 
အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏လုိအပ္ခ်က္ႏွင့္ အသက္ေမြးမႈမ်ားကို ထိခိုက္နစ္နာေစသည္ဟု သုေတသန 
အရ သိရသည္။ ေဘးအႏၲရာယ္အလြန္ ကယ္ဆယ္ေရးႏွင့္ ျပန္လည္ထူေထာင္ေရး အေထာက္ 
အပံ့မ်ားတြင္ တခ်ဳိ႕ေဆာင္ရြက္ခ်က္မ်ား (ဥပမာ- ေရႏွင့္ေရဆိုးစနစ္)သည္ အမ်ဳိးသားမ်ား 
နည္းတူ သို႔မဟုတ္ အမ်ဳိးသားမ်ားထက္ပိုၿပီး အက်ဳိးျဖစ္ေစေသာ္လည္း  အမ်ဳိးသမီးမ်ားအတြက္ 
သီးသန္႔ရည္ရြယ္ေသာ ေထာက္ပံ့မႈမ်ားနည္းပါးသည္ဟု သုေတသနက ေတြ႕ရွိသည္။

က်ား-မက႑ႏွင့္ ေခ်းေငြလက္လွမ္းမီမႈအပိုင္းမွာလည္း အမ်ဳိးသမီးမ်ား ေငြေခ်းႏိုင္မႈကို 
သက္ေရာက္ေနေသာ လူမႈကန္႔သတ္ခ်က္မ်ားႏွင့္ ဖိအားမ်ားရွိေနဆဲျဖစ္သည္ဟု သုေတသန 
က ေထာက္ျပသည္။ တခ်ဳိ႕သင္တန္းအစီအစဥ္မ်ား (ဥပမာ- စိုက္ပ်ဳိးေရးႏွင့္ ေမြးျမဴေရး 
သင္တန္းမ်ား)ျဖင့္ ခ်ိတ္ဆက္ထားေသာ ေခ်းေငြအစီအစဥ္မ်ားသည္ အမ်ိဳးသမီးမ်ား၏ အိမ္မႈ 
ကိစၥမ်ားေၾကာင့္ သင္တန္းတြင္မပါဝင္ႏိုင္လွ်င္ ေခ်းေငြမရႏိုင္သည့္အျဖစ္မ်ဳိး ရွိေနသည္။ 
အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႔မ်ားကို ေထာက္ပံ့သည့္ အေသးစားေငြေခ်းအစီအစဥ္ကေတာ့ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
အတြက္ ရည္ရြယ္ေသာ အထင္ရွားဆံုး လုပ္ေဆာင္ခ်က္ျဖစ္သည္ဟု ဆိုသည္။

ယင္းသုေတသနကို ကမ ၻာ့ဘဏ္ျမန္မာႏွင့္ ပညာအလင္းပြင့္ျမန္မာသုေတသနေဖာင္ 
ေဒးရွင္း (EMReF) တို႔ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။                                        ေရႊေလး

ေမ ၉၊ ၂၀၁၉

၂၀၂၀ ျပည့္ႏွစ္ အေထြေထြေရြးကာက္ပြဲ 
တြင္ ပါဝင္မည့္ အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ 
ေလာင္းမ်ားကို အားေပးပံ့ပိုးျခင္းႏွင့္ အမုန္း 
စကားႏွင့္ မမွန္ကန္ေသာ သတင္းအခ်က္ 
အလက္မ်ား တိုက္ဖ်က္ျခင္း အလုပ္႐ုံေဆြး 
ေႏြးပြဲကို ၂၀၁၉ ခုႏွစ္၊ ေမလ (၈) ရက္ေန႔က 
ေနျပည္ေတာ္တြင္ က်င္းပျပဳလုပ္ခ့ဲသည္။

ျပည္ေထာင္စု ေရြးေကာက္ပြဲေကာ္မရွင္ 
အေနျဖင့္ ၂၀၂၀ ျပည့္ႏွစ္ အေထြေထြေရြး 
ေကာက္ပြဲ မဟာဗ်ဴဟာစီမံကိန္း (၂၀၁၉-
၂၀၂၂) တြင္ အမ်ဳိးသမီးမ်ား၊ တိုင္းရင္းသား 
လူမ်ဳိးမ်ားႏွင့္ မသန္စြမ္းသူမ်ားအားလုံး 
ပါဝင္ေဆာင္႐ြက္မႈ ျမႇင့္တင္ရန္အတြက္ 
က႑စံုမွ ပါဝင္ပတ္သက္သူမ်ားႏွင့္ ဆက္ဆံ 
ျခင္း၊ အားလုံးပါဝင္မႈျမႇင့္တင္ျခင္း အခန္း 
မ်ားကို ထည့္သြင္းေရးဆြဲ၍ အေကာင္ 
အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္လ်က္ရွိေၾကာင္း 
ဥကၠဌ ဦးလွသိန္းက ဆိုသည္။

၂၀၁၅ ခုႏွစ္ အေထြေထြေရြးေကာက္ပြဲ 
တြင္ ႏိုင္ငံေရးပါတီ (၉၁) ခုမွ လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားႏွင့္ တစ္သီး 
ပုဂၢလ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း 
(၆၀၃၈)  ဦးတုိ႔ ဝင္ေရာက္ယွဥ္ၿပိဳင္ခ့ဲ ေၾကာင္း၊ 
ဝင္ေရာက္ယွဥ္ၿပိဳင္သူမ်ားတြင္ အမ်ဳိးသမီး 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း (၇၉၃) 
ဦး ပါဝင္ခဲ့ၿပီး (၁၅၁) ဦး အႏိုင္ရရွိခဲ့ေၾကာင္း၊ 
တိုင္းေဒသႀကီး/ျပည္နယ္ ေရြးေကာက္ပြဲ 
ေကာ္မရွင္အဖြဲ႕ခြဲအဆင့္ဆင့္ႏွင့္ မဲ႐ုံမွဴး၊ ဒု-
မဲ႐ုံမွဴး၊ မဲ႐ုံအဖြဲ႕ဝင္မ်ား တာဝန္ေပးအပ္ရာ 
တြင္လည္း အမ်ဳိးသမီးမ်ားပါဝင္မႈ တိုးတက္ 
လာေအာင္ေဆာင္ရြက္ခ့ဲေၾကာင္း ေျပာသည္။ 

ေရြးေကာက္ပြဲကာလတြင္ ႏိုင္ငံေရးပါတီ 
မ်ားအေနျဖင့္ မဲဆြယ္စည္း႐ုံးမႈ ျပဳလုပ္ၾက 
မည္ျဖစ္ရာ တစ္ဦးႏွင့္တစ္ဦး၊ တစ္ဖက္ႏွင့္ 
တစ္ဖက္ အမုန္းစကားမ်ား၊ သတင္းမွားမ်ား 
ျဖင့္တုိက္ခုိက္မႈမ်ား         မျပဳလုပ္ၾကရန္လုိေၾကာင္း 
ဥကၠ႒ဦးလွသိန္းကေျပာသည္။  တက္ေရာက္ 
လာသူမ်ားက က်ား-မ တန္းတူညီမွ်ေရး၊ အမ်ဳးိ 
သမီးက႑ျမႇင့္တင္ေရးႏွင့္ အမုန္းစကားႏွင့္ 
မမွန္ကန္ေသာ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား 
ကို တိုက္ဖ်က္ႏိုင္မည့္ နည္းလမ္းမ်ားကို 
ေဆြးေႏြးအႀကံျပဳခဲ့ၾကသည္။ 

၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲ 
အမ်ဳိးသမီးက႑ျမႇင့္တင္ေရး 
အလုပ္႐ုံေဆြးေႏြးပြဲက်င္းပ

က်ား-မေရးရာခြဲျခားမႈတခ်ဳိ႕ရွိေနသည့္ 
နာဂစ္လြန္ကာလ လူမႈဘဝ 

''ႏိုင္ငံေရးမွာ 
တစံုတစ္ခုေျပာခ်င္ရင္ 
အမ်ဳိးသားေတြကိုေမးပါ 
တစံုတစ္ခု ၿပီးေျမာက္ခ်င္ရင္ 
အမ်ဳိးသမီးေတြကို ေမးပါ"" 

------ Margaret Thatcher

ကမၻာေက်ာ္တို႕ရဲ ႕  ေျပာစကား
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